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  المستخلص

  

  

 -وغيرهـا   كالربو والتهاب الأنف التحسسي والإكزمـا  -أصبحت أمراض الحساسية 

ومـن أهـم اختبـارات    ، اليوم من أهم الأمراض التي زاد انتشارها وبشكل ملحـوظ  

ولإجراء هذا الاختبار لا بد من استخدام ، تشخيص أمراض الحساسية اختبار وخز الجلد

، مستخلصات محضرة من مسببات الحساسية المختلفة مثل عثة غبار المنزل والفطريات

وعند حدوث انتفاخ واحمـرار يـتم   ، لجلد ويتم وخزهتوضع هذه المستخلصات على ا

وهذه المستخلصات لا تصـنع فـي   ، التأكد أن المريض لديه حساسية من هذا المسبب

كما أن ، وهي تكلف مبالغ هائلة، ويتم استيرادها من الخارج، المملكة العربية السعودية

مصـنعة مـن    كما أن المستخلصات المسـتوردة ، إيصالها يحتاج لوقت وجهد كبيرين

وقد تختلف أنواعهـا وسـلالاتها عـن    ، مسببات الحساسية المعزولة من بلد الاستيراد

مسببات  ٩لذلك في هذا البحث تم عزل ، الأنواع الموجودة في المملكة العربية السعودية

سـتة   –غبار المنزل  –نوعين من عثة غبار المنزل (مختلفة للحساسية من مدينة جدة 

من ثم تم تعريفها وتصنيفها و تصنيع المستخلصات اللازمة لاختبار و) أنواع للفطريات

وتم ، الكندية Omegaوتم استيراد المستخلصات للمسببات نفسها من شركة ، وخز الجلد

 ٢٠مـنهم مرضـى بالحساسـية و     ٨٣( أشخاص  ١٠٣عمل اختبار وخز الجلد على 

رجل في عيادة الحساسية في مستشفى جامعة  ٤٩أنثى و  ٥٤وشملت الدراسة ) كنترول

حيث تم إجراء اختبار وخز الجلد السعودي علـى إحـدى اليـدين    ، الملك عبد العزيز 

وأوضـحت  ، ى وذلك للمقارنة بين نتائج المستخلصينوالاختبار الكندي على اليد الأخر

النتائج وجود فرق معنوي بين نتائج المستخلصين السعودي والكنـدي وكانـت نتـائج    

قد يعود الاختلاف في النتائج إلى عـدم خلـو   ، المستخلص الكندي أفضل من السعودي

عود إلى وقد ي، المستخلص السعودي من الشوائب بشكل تام كما في المستخلص الكندي



  

لـذلك  ، اختلاف أنواع السلالات المصنع منها المستخلصات الكندية عن تلك السـعودية 

نتمنى أن تُكثف الدراسات في هذا المجال حتـى نصـل إلـى مستخلصـات مكافئـة      

ولننمي من اقتصاد هذا ، لكي نقلل من الجهد والوقت والتكلفة، للمستخلصات المستوردة

  .البلد الحبيب
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Abstract 

 
 

      Allergic diseases have been increased recently, like asthma, allergic 

rhinitis and eczema. Skin prick test is one of the more important 

diagnostic test in allergic diseases, it uses  a synthesized allergic extracts 

from different allergens ,for example, house dust mite and fungi. These 

extracts are used in skin prick test by putting them on the skin then 

making  a prick, if the person is allergic to one of these extracts, swelling 

and redness will be appeared at the site of pricking.  No one synthesize 

these extracts in Saudi Arabia, all hospitals importing them from foreign 

countries, they coast a lot of money, time and efforts. 

       
      The strains of species of allergens which extracted from foreign 

countries may be different from the locally species, so, may be the 

commercial extracts give us a different result. 

   
      In this research, 9 different allergens were isolated  from Jeddah city , 

2 species of house dust mite, house dust and 6 species of fungi, identified 

, classified and extracted them to use the extraction in the skin prick test, 

the same allergens species extracts were  imported from Omega 



  

company, Canada, then the skin prick test was done on 83 allergic 

persons and  20 control , the study contained 54 male and 49 female, the 

test was done in the allergic clinic in the king Abdulaziz University 

hospital, the Saudi test was done on one hand and the Canadian test on 

the other hand, then the result of the two tests were compared. 

 
        It is found that there is a significant difference between the two 

results and the Canadian extracts are better than the Saudi extracts, This 

difference may be due to : The extracts which prepared is not pure 

enough not like the commercial one and the other reason is that the 

strains of the species of allergens are not the same in different countries, 

so gave us different results. 

         
      For that ,  researchers must condense the study in this yield to get 

locally prepared extraction equal to imported one, so, decrease the time 

and effort and save money. 
 


